
Direcció General de Transparència i Participació

Passeig de l'Albereda, 16  · 46010 València

ACTA DE LA IV SESSIÓ DEL CONSELL DE CENTRES VALENCIANS EN L'EXTERIOR DE LA COMUNITAT 
VALENCIANA.

El dia 24 de maig de 2018, a les 14.15 hores de Madrid (Espanya), en la sala 6 de l'edifii B0 de la
Ciutat Administratia 9 d'Oitubre, iarrer de la Demoiràiia, núm. 77, de Valèniia, s'iniiia la IV
sessió del  Consell  de Centres Valeniians en l'Exterior,  presidida pel  ionseller de Transparèniia,
Responsabilitat Soiial, Partiipaiió i Cooperaiió, Manuel Aliaraz Ramos. 

Assisteixen a la reunió:

- En representaiió de la Generalitat i insttuiions ialeniianes, les persones següents:

• En representaiió  del  Consell  Valeniià  de  Cultura,  la  ionsellera  del  Consell  Valeniià  de
Cultura, Ana Noguera Montagud.

• En representaiió del Consell en matèria de relaiions exteriors, la direitora general de 
relaiions amb la Unió Europea i l’Estat, Daría Terrádez Salom.

• En  representaiió  de  la  Generalitat  en  matèria  de  turisme  i  en  qualitat  d'oïdor,  Jaiier
Solsona, per no poder assistr a la reunió ni el ttular ni el suplent.

• En  representaiió  de  la  Generalitat  en  matèria  de  iooperaiió  al  deseniolupament,  la
direitora general de Transparèniia i Partiipaiió, Aitana Mas Mas.

• En representaiió de les uniiersitats públiques ialeniianes, la iiiereitora de Responsabilitat
Soiial i Cooperaiió de la Uniiersitat de Valèniia, Rosa Puihades Pla.

• En representaiió del Consell de Partiipaiió Ciutadana de la Comunitat Valeniiana, Rafaela
Ameziua Casas, representant de CAVE-COVA.

• En representaiió del Consell Valeniià de la Joientut, el ioial de la iomissió permanent,
Xabier Triana Gómez.

• En l'exeriiii del seu iàrrei iom a seiretària del Consell de CEVEX, Irene Mateu Andreu, iap
del Seriei de Partiipaiió de la Ciutadania i de la Soiietat Ciiil.

En representaiió dels ientres ialeniians en l'exterior en el Consell, les persones següents: 

• En representaiió de la iiriumsiripiió d'Espanya: Mª Pilar Serrano Martn, de la Casa de la
Comunitat Valeniiana a Saragossa; Jaiier Gariía Senent, de l'Assoiiaiió Mare de Déu dels
Desemparats de Seiilla i Marina Poieda, de la Casa de Valèniia a Barielona i en qualitat
d'oïdora, per no poder assistr ni el ttular ni el suplent.

• En representaiió de la iiriumsiripiió d'Europa: Mª Carmen Criado, de la Casa Regional
Valeniiana de París, en qualitat d'oïdora, per no poder assistr a la reunió ni el ttular ni el
suplent.

• En representaiió de la iiriumsiripiió d'Amèriia del Sud: Luias Saniho, del Centre Valeniià
de  Córdoba  (Argentna),  Milagros  Teresa  Soliieres,  del  Centre  Valeniià  de  San  Juan
(Argentna)  i  Mª  Sofa  Ferrer  Díaz,  de  la  Unió  Regional  Valeniiana  de  Mar  del  Plata
(Argentna).

• En representaiió de la iiriumsiripiió d'Amèriia del Nord: José Alberto Sanihis, de la Casa
de Valèniia a Washington.
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• En  representaiió  de  la  iiriumsiripiió  de  la  resta  del  món-Àsia:  Juan  Muñoz  Falió,  de
l'Assoiiaiió Cultural Valeniiana de Japó.

• En  representaiió  de  les  persones  joies  assoiiades  als  ientres  ialeniians  en  l'exterior:
Mariela Gariía Boronat, en qualitat d'oïdora, per no poder assistr a la reunió ni el ttular ni
el suplent.

Hi assisteix, iom a personal de suport de la Direiiió General, la funiionària Eia Ruiz.

Pren  la  paraula  l'Hble.  Sr.  Conseller  de  Transparèniia,  Responsabilitat  Soiial,  Partiipaiió  i
Cooperaiió, en la seua iondiiió de president del Consell. Iniiia la reunió donant la beniinguda als
membres assistents.

A iontnuaiió, es proiedeix a deseniolupar els diferents punts de l'ordre del dia.

PUNT 1r. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DE DATA 1 DE FEBRER DE 2018.

Se sotmet a l'aproiaiió del Consell CEVEX l'aita de la sessió ionsttutia ielebrada l'1 de febrer de
2018 i que es ia remetre a totes les persones assistents en el seu moment per a la seua reiisió.
Atés que no hi ha al·legaiions a aquesta, s’aiorda per unanimitat dels assistents la seua aproiaiió.

A iontnuaiió, el ionseller passa la paraula a la direitora general, Aitana Mas Mas, que exposa el
2n punt de l'ordre del dia.

PUNT 2n. APROVACIÓ DE LA CELEBRACIÓ I CONVOCATÒRIA DEL CONGRÉS CEVEX.

Aitana Mas pren la paraula per a exposar que, segons el Deiret 94/2016, que regula els ientres
ialeniians en l'exterior, la ielebraiió del iongrés CEVEX ha de ser aproiada pel Consell CEVEX. Per
aquest motu s'ha tornat a iniloure el iongrés en l'ordre del dia.

A més, afg que hi ha la possibilitat que es produïsia una xiioteta modifiaiió quant a les dates de
ielebraiió per possibles retards en la tramitaiió del iontraite que s'ha de realitzar, a ionseqüèniia
de l'entrada en iigor de la noia llei de iontraites. No obstant això, des de la Direiiió General es
traitarà  de  realitzar  totes  les  gestons neiessàries  per  a  intentar  arribar  a  les  dates  preiistes
preiistes iniiialment. En ias que no siga possible, aquest iongrés es realitzaria al gener de 2019.

Deixant  pendent  la  data de ielebraiió del  iongrés,  se sotmet a  iotaiió la seua realitzaiió.  El
ionseller dóna la paraula als assistents perquè puguen exposar la seua opinió o preguntar algun
dubte.

Milagros  Soliieres,  del  Centre  Valeniià  de  San  Juan  (Argentna),  fa  ionstar  que  no  té  iap
inionienient en les dates que es deiidisquen.

Juan Muñoz Falió, de l'Assoiiaiió Cultural  Valeniiana de Japó, manifesta que preferiria que es
mantngueren  les  dates  iniiials  ja  que  a  Japó  és  molt  difiil  gestonar  els  permisos  per  a  les
iaianies i ja té taniades totes les gestons.
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Aitana  Mas  informa que  en  els  primers  dies  de  juliol  ja  se  sabran  les  dates  defnities  de  la
ielebraiió del iongrés i aprofta per a demanar disiulpes pels problemes que se’n puguen deriiar.

José  Alberto  Sanihis,  de  la  Casa  de  Valèniia  a  Washington,  pregunta  de  quina  manera  es
gestonarà  la  iompra  dels  bitllets  a  la  qual  iosa  Aitana  Mas  ailareix  que,  en  traitar-se  d'un
iontraite major, serà l'agèniia de iiatges la que es posarà en iontaite amb ells per a sol·liiitar la
informaiió neiessària. En qualseiol ias, es deixarà la tornada oberta per si algú iol aproftar uns
dies més. En resum, els assistents úniiament hauran de manifestar les dates d'arribada i tornada, i
l'agèniia s'oiuparà de la resta.

José Alberto Sanihís pregunta si,  arribat el moment, podran suggerir ells els iols que desitgen
agafar. Aitana Mas expliia que això serà iompliiat atés que el iontraite té ja un preu orientatu i,
per tant, serà l'empresa la que realitze els tràmits oportuns. A més, afg que els assistents han de
iomprometre's ja que el preu paitat s'haurà de pagar en qualseiol ias, tant si iénen tots iom si
no.  Així  mateix  informa que s'estan  realitzant  totes  les  gestons  neiessàries  per  a  ser  el  més
fexibles possible, sobretot amb els CEVEX que iénen de fora.

José Alberto Sanihís apunta, ioiniidint amb Juan Muñoz Falió, que és important ionéixer les dates
al més prompte possible, i Aitana Mas reitera que se sabran, iom a molt tard, a primers de juliol.

Com que no interié ningú més, es proiedeix a realitzar la iotaiió. Atés que no hi ha iots en iontra
ni absteniions, s'aproia la realitzaiió del iongrés per unanimitat.

A iontnuaiió interié Aitana Mas per a expliiar que, d'altra banda, el deiret estableix que ha de
ser el Consell el que determine les persones que poden formar part del iongrés. Per això, des de la
Direiiió General es proposa que hi asistsia un membre de iada CEVEX i un membre de les iases
que formen part del Consell CEVEX, amb totes les despeses pagades. A més, es dóna l'opiió que hi
aiudisia una persona més, amb les despeses d'allotjament i manuteniió, però no les de transport.
Això és el que es pot assumir eionòmiiament.

Luias Saniho, del Centre Valeniià de Córdoba (Argentna), sol·liiita també que es ionfrmen les
dates al més prompte possible.

Juan  Muñoz  Falió  interié  per  a  ailarir  les  iondiiions  eionòmiques  plantejades  i  la  direitora
general,  Aitana  Mas,  expliia  que  el  ientre  que  tnga  representant  en  el  Consell  tndrà  dos
assistents (representant CEVEX i ionseller) amb totes les despeses pagades i el ientre que no tnga
representaiió en el ionsell  tndrà representant CEVEX amb totes les despeses pagades i,  si  ho
ionsidera, aiompanyant amb despeses d'allotjament i manuteniió (el transport quedaria exilòs).

De nou es proiedeix a iotar i queda aproiat per unanimitat. 

No haient-hi més interieniions, es passa al següent punt de l'ordre del dia.

PUNT 3r. PRECS I PREGUNTES.

Aitana Mas informa a tots els assistents que Lidia Guillem, de la Casa de Valèniia a Madrid, ha
presentat la seua renúniia iom a membre del Consell CEVEX i, per tant, iom a iiiepresidenta. Per
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això, d'una banda, la Casa de Valèniia a Madrid haurà de nomenar substtut per al Consell CEVEX i,
de l’altra, el Consell haurà de nomenar nou iiiepresident o iiiepresidenta ttular.

En  ionseqüèniia,  des  de  la  Conselleria  se'ls  demanarà  que  presenten  iandidatures  per  a  la
Viiepresidèniia  del  Consell  CEVEX,  que seran iotades  en la  següent  sessió  del  Consell  CEVEX
(ordinària  o  extraordinària,  segons  es  requerisia).  Amb  aquesta  fnalitat,  la  direitora  general
reiorda a tots els presents les funiions de la Viiepresidèniia, que són:

1. Substituir el presideent en les seues funcions en cas dee vacant, absència, malaltia o
una altra causa legal.

2. Coordeinar els grups dee treball que pogueren formar-se en el si deel Consell CEVEX.
3. Coordeinar  i  recollir  les  deiferents  propostes  que  pogueren  sorgir  dee  les  deiferents

vocalies deel Consell.
4. Informar  periòdeicament  el  presideent  deel  Consell  dee  qualsevol  circumstància  que

s'haja prodeuït en relació amb els anteriors punts.

José  Alberto  Sanihís  entén  que,  iom  a  iiiepresident  suplent,  li  iorrespon  a  ell  assumir  aquesta
responsabilitat i Aitana Mas respon que sempre ha d'haier-hi un ttular i, per tant, podria presentar en
aquest proiés la seua iandidatura per a assumir el iàrrei de iiiepresident ttular exeriint, fns a aqueix
moment, les funiions de la Viiepresidèniia en qualitat de iiiepresident en funiions.

José Alberto Sanihís proposa la possibilitat que hi haja dues iiiepresidèniies: una per als CEVEX situats a
Espanya i  una altra per als CEVEX que es troben en l'exterior,  per la seua espeiial situaiió geogràfia i
iultural. A més, apunta que aquesta proposta suposaria una forma de repartr el treball. Aitana Mas respon
que aquest tema podria traitar-se en el iongrés iom un dels punts de treball, ja que impliiaria modifiar el
deiret que es ia  aproiar  en 2016 i,  ja  que això representa molts  mesos de tramitaiió,  si  ial  realitzar
modifiaiions, és millor fer-les totes alhora.

Contnua la direitora general expliiant que la renúniia de Lidia Guillem és total per la qual iosa la Casa de
Valèniia a Madrid ha perdut la iondiiió de Viiepresidèniia en el Consell CEVEX i, per això, podrà nomenar
un substtut per al Consell, però no per a la Viiepresidèniia. Per tant, la Viiepresidèniia serà assumida per
José Alberto Sanihís iom a iiiepresident en funiions fns que es realitze la iotaiió del nou iandidat.

No haient-hi res més a afegir, Aitana Mas passa la paraula a Irene Mateu, seiretària del Consell CEVEX i iap
del Seriei de Partiipaiió de la Ciutadania i de la Soiietat Ciiil, perquè informe de l'estat de les subieniions.

Irene Mateu saluda a tots els presents i passa a exposar iom es troba la tramitaiió de les subieniions.
Expliia que hi ha dues línies de subieniió: iapítol IV, destnades a aitiitats subieniionables, i iapítol VII
destnades a iniersions.

Del iapítol IV s'han rebut 27 sol·liiituds i del iapítol VII, n’han sigut 17. Això iol dir que s'ha produït un
lleuger desiens respeite a altres anys, per la qual iosa Irene Mateu pregunta si algú iol iomentar alguna
iosa sobre aquest tema atés que, eniara que els CEVEX de fora del territori espanyol realitzen aquesta
tramitaiió, els CEVEX situats a Espanya estaien obligats a realitzar la tramitaiió telemàtia en iompliment
de la Llei 39/2015, d'1 d'oitubre, del proiediment administratu iomú de les administraiions públiques. Per
això, pregunta si han tngut difiultats quant a la presentaiió de les sol·liiituds per aquesta iia. Atés que
ningú interié, Irene Mateu exposa les iniidèniies deteitades. Coniretament expliia que un dels motus
majoritaris pels quals s'han rebutjat sol·liiituds, ha sigut la dupliiitat de les sol·liiituds. Això s'ha gestonat
eliminant les dupliiades i iontnuant amb el tràmit d'una úniia sol·liiitud.
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D'altra banda, expliia també que tres CEVEX que estaien obligats a realitzar la tramitaiió telemàtia l’han
feta en paper. En aquest ias s'ha seguit el proiediment establit en la llei, que és informar de l'obligaiió de
realitzar-la telemàtiament i dins del termini que estableix la ionioiatòria. 

Finalment informa que dos CEVEX de l'exterior del territori espanyol han presentat la sol·liiitud fora de
termini.

Per a fnalitzar, Irene Mateu informa els assistents que s'han realitzat molts requeriments perquè en la gran
majoria de les sol·liiituds ha faltat iniorporar l'estudi preii, requerit en la ionioiatòria. Això ha suposat
ioniedir nou termini per a esmena, amb la qual iosa es retarden els tràmits per a la seua ialoraiió. En
qualseiol ias, s'espera que per a fnals de mes s'aiaben les ialoraiions i així, a mitjan juny, poder publiiar la
resoluiió proiisional de la qual s'informarà per iorreu eleitrònii.

Pren la paraula Aitana Mas per a fer un resum sobre els aites que es ian realitzar durant les falles 2018 i
que ian ser  els  següents:  iisites  al  Palau de la  Generalitat,  Les Corts  i  Capitania  General;  reiepiió en
l'Ajuntament  de  Valèniia  amb  assistèniia  a  la  masiletà;  iisita  a  la  Ciutat  de  les  Arts  i  les  Cièniies  i,
fnalment, la reiepiió en el Palau de la Generalitat.

A iontnuaiió informa que s'ha realitzat una presentaiió en format iídeo que es projeita en el moment,
tant en la sala iom per iideoionferèniia.

No tenint res més a afegir, Aitana Mas obri un torn de paraules.

José Alberto Sanihís interié per a iomuniiar al ple que del 8 al 17 de juny estarà a Espanya per la qual iosa
s'ofereix a partiipar en el que ialga.

Jaiier Solsona, representant del Consell en matèria de turisme, interié per a iomentar que, igual que a
Brussel·les s'ha posat un display de la Comunitat Valeniiana, es podrien aproftar els CEVEX perquè aquesta
informaiió  turístia  de  la  Comunitat  Valeniiana  arribe  a  la  iiutadania  a  traiés  seu.  Es  traita  d'una
informaiió en paper la despesa de la qual assumirien ells.

Aitana Mas iomenta que aquesta ha sigut una petiió que s'ha realitzat en diierses oiasions per part dels
CEVEX. Així mateix, Juan Muñoz reiorda que ia realitzar aquesta mateixa petiió en l'últm Consell CEVEX
que es ia ielebrar el passat 1 de febrer de 2018.

Interié Rosa Puihades,  iiiereitora de Responsabilitat Soiial i  Cooperaiió, per a expliiar que existeixen
ambaixades Alumni per tota Europa i pregunta si, igual que la Casa de Valèniia a París iol·labora amb les
uniiersitats ialeniianes, altres ientres CEVEX podrien seriir iom a punts d'ajuda o aiolliment a ttulats que
es troben fora d'Espanya.

Aitana Mas respon que no hi ha iap inionienient i que són els CEVEX els que han d'exposar la seua opinió
sobre aquest tema.

José Alberto Sanihís apunta que li  sembla una bona idea i es posa a disposiiió, i reitera que es podria
aproftar el seu ientre i fer una intermediaiió per a aionseguir ierts objeitus.

El ionseller suggereix, a més, que seria un tema interessant per a ser debatut en el iongrés, sobretot la
noia migraiió de joies ialeniians, així iom busiar fórmules per a afaiorir aquesta proposta. No obstant
això, afg que probablement on més es produeix aquest desplaçament és per Europa on no hi ha massa
CEVEX. 
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Finalment, el ionseller agraeix a les uniiersitats públiques ialeniianes l'oferiment i suggereix la possiblitat
de fer iisites a les uniiersitats, iom per exemple la d'Alaiant.

Luias Saniho parla sobre els ionienis uniiersitaris i opina que li sembla molt bé que es traite aquest tema
en el iongrés.

Rosa Puihades interié noiament per a expliiar que iada uniiersitat públiia ialeniiana té una estratègia
d'internaiionalitzaiió diferent i que estan penalitzats si no eniien el mateix nombre d'alumnes que reben,
per  la  qual  iosa  s'estan  reiisant  molt  els  possibles  ionienis  (nombre  d'alumnes  que  entren  i  ixen,
rànquings,  eti).  En  ioniret  amb  Córdoba  (Argentna)  tenen  ionienis  amb  pràitiament  totes  les
uniiersitats, també amb La Plata i amb Buenos Aires, eti. No obstant això, iada iegada s'estan restringint
més els ionienis perquè hi ha molta entrada però poia eixida.

Aitana Mas proposa que es iree un grup de treball amb les uniiersitats i dos membres o tres dels CEVEX
que realitze una proposta que puga ser portada al iongrés que es realitzarà a Alaiant. 

Xabier Triana, ioial permanent del Consell Valeniià de la Joientut, interié per a dir que li sembla important
que les uniiersitats treballen amb els joies que emigren però que el preoiupa que aquest siga l'únii foius
d'interés i demana que els CEVEX puguen aiollir i reiomanar i ajudar les persones ialeniianes que emigren.
Afg que la majoria de les persones desioneixen què són els CEVEX per la qual iosa proposa que es treballe
en la realitzaiió de iampanyes de ionsiieniiaiió per a faliiitar el ioneixement del que són els CEVEX i
fomentar la ireaiió de CEVEX nous.

José Alberto Sanihís afg que el perfl de les persones que emigren aitualment difereix de les persones que
ho feien fa 50 anys i que la imatge dels CEVEX és la d'aquestes últmes. Per tant, entén que s'ha de treballar
en una imatge més global, més professional i fns i tot més empresarial,  en termes de sostenibilitat. És
important  ajudar  les  persones  perquè  tnguen oportunitats  i  formaiió.  En  defnitia  ha  d'haier-hi  una
iampanya de iomuniiaiió que s'aioste més a la realitat. Noiament s'ofereix a treballar sobre aquest tema i
reiorda al ple que en breu estarà a Valèniia.

El ionseller proposa que en el iongrés hi haja una part dediiada a la migraiió ialeniiana i als joies, i afg
que es treballe amb la idea de fer un grup i, fns i tot, es realitze l'elaboraiió d'un mapa en el qual es puguen
iomproiar els llois on hi haja CEVEX i les uniiersitats que tnguen ionieni.

Luias Saniho afg que a Argentna hi ha molts ialeniians i espanyols que poden ser un suport. I entén que
ial que els CEVEX es posen a disposiiió per a iol·laborar amb els ialeniians que emigren.

Juan Muñoz expliia que la Uniiersitat de Castelló té un programa d'ambaixadors i ambaixadores al qual
pertany des de fa sis anys, però que no se li dóna iap ús. Resumint, hi ha bones inteniions que després no
es tradueixen en res  produitu.  José  Alberto Sanihís  hi  està d'aiord,  i  afg que hi  ha  un problema de
iomuniiaiió i que és neiessari millorar-la perquè se sàpia què són els CEVEX.

El ionseller torna a reprendre el tema de formar un grup de treball, per a això suggereix que, almenys, han
de pertànyer a aquest grup: Rosa Puihades, iom a representant de les uniiersitats públiques, Xabier Triana,
iom a representant del Consell  Valeniià de la Joientut, alguna persona en representaiió de la Direiiió
General i representants dels CEVEX. Pren la paraula la direitora general per a afegir que s'informarà d'això
per iorreu eleitrònii però que, en qualseiol ias, hauria de traitar-se d'un grup reduït i operatu. Atés que
s'ofereixen representants de CEVEX que assisteixen a aquesta sessió, fnalment queda taniat el grup amb
els membres següents:

• Rosa Puihades Pla, d'uniiersitats públiques ialeniianes.
• Xabier Triana Gómez, del Consell Valeniià de la Joientut.
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• José Alberto Sanihís, de la Casa de Valèniia a Washington.
• Luias Saniho, del Centre Valeniià de Córdoba, Argentna.
• Juan Muñoz Falió, de l'Assoiiaiió Cultural Valeniiana de Japó.
• Una persona a designar per part de la Casa Regional Valeniiana de París.

Per a fnalitzar, s'informa que es ioordinaran les reunions des de la Direiiió General amb uniiersitats.

No haient-hi més interieniions, el ionseller agraeix la partiipaiió de tots els presents i dóna per ionilosa
la sessió a les 15.10 hores.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE CENTRES VALENCIANS EN L’EXTERIOR
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